
pijejo največ piva. Vsled tega se ti poslanci branijo no
vega davka na pivo in bi, raje videli, da se zvišajo 
doklade na direktne davke in da se ob svojem času 
vpelje tudi davek na vino. Kakor se sliši, bi bili mest
ni poslanci zadovoljni, ako se zvišajo doklade na di
rektne! davke za 12 odstotkov. Ali se sprejme davek 
na pivo ali ne, se odloČi v četrtkovi seji dne 30. dec. 

V te,ku razprave o točkah dnevnega reda so po
segli tudi naši poslanci Slovenske kmečke zveze več
krat v razpravo. 

Poslanec Pišek je poročal o sklepu finančnega 
in kulturnega odseka, ki priporoča podporo posestni
kom, ki so trpeli vsled suše. Predlog je stavil svoje
Časno Roškar in tovariši. 

Poslanec Roškar se je ogjlasil pri tej razpravi 
k besedi ter poudarjal rastočo potrebo) krme za bliž
njo bodočnost in tudi potrebo semeni za prenovljenje 
po ogrcih in drugih škodljivcih opustošenih travni
kov. Grajal je pklep linančlnega in deželnokulturne
ga odseka, ker se ni izrazito izrekel o za to potreb
ni svoti. Omjenil je tudi, da je od le,: kr, vlade za pod
pore določena svota mnogo premajhna, akoravno se je 
gospod finančni minister izrazil proti n\jemu, da ako 
se izkaže za podpore večja potreba, se bode potreb
na svota našla, za kar bode množina vipženih pro
šenj merodajna. 

Poslanec dr. Verstovšek je poročal o neki za
sebni zadevi podkovskega učiteljskega osobja v Ime
nu finančnega odseka. 

Pri raizpravi o železnici: Feljdbaeh—Gleichen
berg—Radgona se je v imenu slovensjkih tovarišev o
glasil k besedi dr. Jankovič ter izjavil, da bodo gla
sovali za resolucijo, ki priporoča omenjeno železnico, 
obenem pa tudi za resolucijo, ki se je predložila te
kom razprave, da so zgradi železnica Sv. Lenart— 
Ptuj—Rogatec;—Brežice. Opisal je, kako zelo so zane
marjeni glede prometnih sredstev kraji ob Sotli, če
prav so gospodarsko zelo bogati. Obe resoluciji sta 
se sprejeli, čeprav so se železnici po slovenskih de
želah upirali posebno Nemci. Znana nemška ljubezen 
za Slovence! 

V tej seji so poslanci Roškar in tovariši vložili 
predlog, s katerim se zahteva sklep zbornice, da naj 
deželni odbor z vsemi, njemu mogočimi sredstvi delu
je na to, da c. kr. vlada ne stori ničesar, kar bi ob
težilo vinorejce; nameravani davek na vino naj opu
sti, ker so pridelovalci vina že itak v dovolj otežko
Čenem položaju. 

Dne 28, dec. se je sešel zopet deželni zbor, ki 
bo zboroval tudi skozi celi mesec januar in Se morda 
nekoliko časa v mesecu, februarju. Ko so prišli de
želni poslanci v zbornico, našli so na svojih mižali 
predlogo za začasni proračun do 1. julija in pa pred
log, naj se zviša na pivo deželni davek od 2 K na 
4 K. 

Predlog, naj so zvjša davek na pivo, je dežel
ne poslance zelo razburil. Sedanjo večino v deželnem 
zboru sestavljajo nemSkonacionalni zastopniki mest 
in trgov ter veleposestniki. A ravmo poslancem mest 
in trgov je "davek zelo neljub, ker zastopajo, sloje, ki 

Deželni zbor. 



)V finančnem odseku je izjavil dr. Korošec, da 
Slovenci ne bodo glasovali za začasni proračun ter 
ta sklep Slovenskega kluba primerno utemeljil. 

Cesarski namestnik je naznanil, da je ministr
stvo za notranje zadeve dovolilo 230.000 kron za one, 
ki so bili tekom tega leta po, toči oškodovani. 

Državni zbor. 
V poljedelskem odseku se je dne 21. t, m. vrži

la razprava o zakonu za povzdigo živinoreje in raz
prodajo taiste, 'Ta nujno potrebni zakon za živinorej
ce bi nas navdajal z zaupanjem na boljšo bodočnost, 
ker se je dobilo 6,050,000 kron na leto skozi devet let 
za zgoraj označen namen, ko bi ne bilj v ravno ta
isti uri v ljudskorgospodarskemi odseku s precejšnjo 
večino sklenjen pooblaistUni zaklon, s katerim bode 
vlada z balkanskimi državami uveljavila trgovinske 
pogodbe in .s tem dovolila uvoz mesa od 70.000 goved 
in 250.000 svinj na leto. Zvest si silne škode, katero 
bodo povzročil uvoz tujega mesa, je poslanec Roškar 
z vso odločnostjo ugovarjal v poljedelskem odseku v 
navzočnosti vlade. Poudarjal je, da ako padejo cene 
za našo živino pod produktivne stroške, se uniči zad
nji vir dohodkov našemu ljudstvu in bode taisto s 
tem izročeno neizogibni bedi. Za stalno ni nikdo v sta
nu proizvajati pod pridelovalnimi stroški ničesar, tu* 
di posestnik ne, zato zna priti Čas, ko bodo mestni 
prebivalci uživali tuje meso dražje, kakor sedaj do
mače. Ker tudi druge gospodarske .painoge, kakor 
sadjarslvo in vinoreja vsled nizkih !cen teh pridel
kov že delj časa ne pokrivajo niti pridelovalnih stro
škov in naraščajočim potrebam zadostnih dohodkov 
od nikoder ni, je stanje poljedelskega ljudstva že se
daj obupno. Apeliral je konečno na vlado« naj si bo
č*e vendar svesfa tudi toh dolžnosti, katere ima oo 
ogromnega Števila deželnega prebivalstva, — Dne 22, 
t. m. je imel državni zbor zadnjo sejo pred prazni
ki. Po kratki razpravi je zbornica z 246 glasovi pro
ti 202 v drugem in tretjem bramju sprejela začasni 
proračun do konca junija 1910. Proti so glasovali čla
ni Slovanske Jednote, ki so bili navteoci, socialni de
mokratje in Rusini, Nadalje je sprejela zbornica trg. 
pooblastilni zakon in špiritov kontingent. Glede odpi
sa davka vsled ujm je zbornica sprejela) resolucijo 
davčnega odseka, ki se glasi: Vladi se naroČi, da 
zbornici Čim preje predloži načrt zakona, s katerim 
se izpremeni zakon z dne 19. julija 1902 o odpisu 
zemljiškega davka vsled ujm. Davki naj se odpišejo 
tudi vsled pozebe, mraza, črva, peronospore. paleža 
itd. Odpis davka na' se izvrši, akoije najmairj četr
tina pridelkov na parceli do 2 ha uničena, na večjih 
parcelah pa uničen pridelek najmanj pol hektara. .— 
Zbornica reši Še predlog raznih strank, naj se po
množi Število podpredsednikov od 5 na 7, da dobe tu
di Rusini in Italijani v zvezi z Rumuni po enega 
podpredsednika. Zbornični predsednikj Pattai je izja
vil, da bo dal na dnevni red prve prihodnje seje vo
litev dveh novih podpredsednikov. Končno je zborni
ca še razpravljala o nujnih predlogih* gle*de ujm. Go
voril je tudi poslanec dr/'Korošec, ki je opozarjal 
zbornico na nesfrečo, ki je zadela poleti ormoški, lju
tomerski in mariborski okraj. (Opozarjal je tudi na 
bedo vsled dveletne suše na Spodnjem Stafierskem. 
Prosil je, naj se na to ozira. Predlogi s tozadevnimi 
resolucijami so bili sprejeti. Zaključno besedo je imel 
predsednik Pattai, ki je voščil vsem poslancem vese
le božične praznike in naznanil, da se bo prihodnja 


